
KÉRDÉS A MINISZTERELNÖKHÖZ (1988) AZ ÁLLAMI 
EGYHÁZÜGYI HIVATALLAL ÉS MIKLÓS IMRE 
KITÜNTETÉSÉVEL KAPCSOLATBAN  
 
Nem sokkal az interpelláció után kérdést intéztem Németh Miklós 
miniszterelnökhöz, amit minden további kommentár nélkül közlök, a 
válasszal együtt, amit a miniszterelnök helyett a művelődési miniszter 
adott:  
 
ELNÖK:  
 
Roszík Gábor képviselőtársunk kérdést tesz fel a miniszterelnökhöz az  
 
Egyházpolitikai Titkárság tárgyában. Roszík Gábor képviselőtársunkat 
illeti a szó, Pest megye 4. választókerület. Átadom a szót.  
 
ROSZÍK GÁBOR:  
 
Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Miniszterelnök Úr!  
 
Több okból is elsietettnek látszik az Egyházpolitikai Titkárság felállítása. 
Bár a 65/1989. június 30-i minisztertanácsi rendelet szerint az Állami 
Egyházügyi Hivatal jogutód nélkül szűnt meg, mégis nem egészen alap 
nélküliek azok az aggályok, amelyek az Egyházpolitikai Titkárság 
felállításában az Állami Egyházügyi hivatal valamiféle átmentését látják 
elsősorban azért, mert részben az Állami Egyházügyi Hivatal személyi 
állományából alakították ki, és nem várta meg a Kormány a vallásügyi 
törvény megalkotását.  
 
Erőltetettnek és feleslegesnek látszik az Egyházpolitikai Titkárság és az 
Országos Vallásügyi Tanács felállítása azért is, mert egybeesik a 
művelődési miniszternek újonnan biztosított jogkörével. A múltban a 
minisztérium katolikus és nem katolikus egyházi ügyekkel foglalkozó I. 
és II. főosztálya ezeket a feladatokat igen jól el tudta látni. Az újabb 
rendelkezés csak a bürokrácia fokozására alkalmas, és végső soron a 
lelkiismereti és vallásszabadság korlátjaként jelentkezik, pedig az új 
vallásügyi törvényjavaslat is ki kívánja zárni az állami beavatkozás 
minden fajtáját.  
 
Ezért kérdem miniszterelnök urat, hogy lát-e lehetőséget és mikor, 
ennek a kérdésnek megnyugtató rendezésére.  
 



Ehhez kapcsolódva kérdezem, hogy mivel indokolja Miklós Imre, az 
Állami Egyházügyi Hivatal volt elnöke széles egyházi és nem egyházi 
körökben megütközést keltő kormánykitüntetését.  
 
A két kérdés szorosan összefügg, hiszen ha az egyik kérdést nem kellett 
volna feltennem, és ennek a kérdésnek az ügyét megnyugtatónak látnám, 
akkor nyilvánvalóan nem tettem volna fel a másik kérdést.  
 
Köszönöm szépen.  
 
ELNÖK:  
 
Köszönöm. A kérdésre a Kormány megbízásából dr. Glatz Ferenc 
miniszter válaszol. Átadom a szót.  
ELNÖK:  
 
Köszönöm. A kérdésre a Kormány megbízásából dr. Glatz Ferenc 
miniszter válaszol. Átadom a szót.  
 
DR. GLATZ FERENC művelődési miniszter: Tisztelt képviselő úr! 
Tisztelt képviselők!  
 
Roszík Gábor kérdésére és aggályaira a következőket szeretném 
elmondani. Először is visszafelé haladva: Miklós Imre államtitkár 
kitüntetését nyugdíjba menetele alkalmából 18 éves, magas rangú állami 
szolgálat elismeréseként kapta. Kitüntetése csakis a régi egyházpolitikai 
struktúrában értelmezhető politikailag.  
 


